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DESCRIPCIÓ DE L’ACTIVITAT  

La 10a Jornada Emprenem en Femení, organitzada per l’Ajuntament 
d’Esplugues i el Consell Comarcal del Baix Llobregat, ha abordat el 
tema de la transformació digital en clau feminista. L’edició d’enguany 
ha estat concebuda com a activitat precongressual prèvia al 6è 
Congrés de les Dones del Baix Llobregat.  

L’acte ha comptat amb un bloc institucional, la ponència en clau 
d’humor de dos influencers i una taula rodona amb tres tecnòlogues 
expertes.  

 

PROGRAMA  

10.00h – Salutació a càrrec d’Eva Menor Cantador, Diputada 
presidenta de l’Àrea de Desenvolupament Econòmic, Turisme i 
Comerç de la Diputació de Barcelona. 
10:05 h – Salutació a càrrec de Vicky Castellanos Núñez, 
consellera de Feminisme, Diversitat Sexual i de Gènere i de 
Gent Gran del Consell Comarcal del Baix Llobregat.  
10:10h – Salutació a càrrec de Pilar Díaz Romero, alcaldessa 
d’Esplugues. Adjunta a la presidència de la Diputació de 
Barcelona.  
10:15 h – Salutació en vídeo a càrrec de Nadia Calviño 
Santamaría, vicepresidenta 1a del Govern d’Espanya i Ministra 
d’Assumptes Econòmics i Transformació Digital.  
  
10.20h – Intervenció de la iaia tiktoker Rosa Vallejo i Chistian 
Morales, que acumulen 7,2 milions de seguidors al perfil tiktok 
@conbuenhumor.  Ens explicaran en clau d’humor la història 
de com una dona de 80 anys s’ha convertit en estrella de les 
xarxes, trencant estereotips.  
 
10:30 h – Taula Rodona: “Trenquem la bretxa en les 
disciplines STEAM” 
STEAM és l’acrònim, en anglès, que agrupa les disciplines 
educatives associades a la ciència i tecnologia: science 
(ciència), tecnology (tecnologia), engineering (enginyeria), 
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art (art) i mathematics (matemàtiques). Històricament, les 
dones que s’hi dediquen són minoria. Convidem a les expertes 
a debatre per què passa i com podem trencar aquesta bretxa.    

Karina Gibert i Oliveras, Directora del centre d’investigació 
Intelligent Data Science&Artificial Intelligence (IDEAI-UPC).  
Aintzane Arbide Mendizábal, directora de de Projectes 
Singulars de Leitat.  
Montse Guardia Güell, co-founder&CEO de Big Onion i 
Presidenta del Consell Social de la UPC.   

Condueix l’acte: Blanca Moreno Triguero, sociòloga i comunicadora, 
directora de la Consultoria MIT.  

11:15 h – Espai de trobada.  

 

OBJECTIUS DE L’ACTIVITAT 

Des dels seus inicis, la Jornada Emprenem ha estat marcades pels 
objectius d’enfortir les xarxes d’empresàries, millorar les taxes 
d’emprenedoria femenina i donar visibilitat a les referents que 
influeixen en la trajectòria de les emprenedores. Tot això, amb el 
propòsit d’ajudar a crear condicions perquè puguin fer valer el seu 
talent en igualtat de condicions. Les úlimes edicions han sumat la 
reflexió sobre els reptes i oportunitats que la transformació digital 
representa per a les dones. En aquest sentit, s’han abordat temes clau 
com la lluita per escurçar la bretxa digital de gènere i l’impuls de les 
vocacions científiques i tencnològiques, habitualment molt 
masculinitzades.  
 

NOMBRE DE PERSONES QUE HAN PARTICIPAT 

 
Tot i ser una proposta oberta, la 10a Jornada Emprenem estava 
especialment adreçada a dones emprenedores interessades en la 
revolució 4.0 i la transformació digital. Un centenar de persones van 
assistir físicament a l’acte, que també es va retransmetre en directe 
per la web de l’Ajuntament d’Esplugues. 170 persones han visualitzat 
la primera part i 50 la segona, corresponent a la taula rodona 
d’expertes.  

 



 

 

CONCLUSIONS  

 

La Consellera de Feminisme, Diversitat Sexual i de Gènere i de Gent 
Gran del Consell Comarcal del Baix Llobregat, Vicky Castellanos, 
va assenyalar que la 10a Jornada Emprenem és una de les activitats 
precongressuals incloses al 6è Congrés de Dones del Baix Llobregat. 
Les conclusions resultants seran analitzades per la Comissió de 
Treball Digital, que es centrarà en El Futur del Treball de les Dones. 
Castellanos va destacar les activitats precongressuals, a les quals 
van participar més de 1.500 persones a l’última edició, al 2018, són 
una gran oportunitat per parlar de feminisme. La Consellera va 
reivindicar el dret de les dones a sortir de la zona de confort per 
assolir la posició que mereixen a la revolució digital. “Permetem-nos 
equivocar-nos”, va dir.  

La vicepresidenta Primera del Govern d’Espanya i Ministra 
d’Assumptes Econòmics i Transformació Digital, Nadia Calviño, va 
remarcar que la transició verd digital, impulsada des de la Comunitat 
Europea, ofereix grans oportunitats per construir una societat més 
pròspera, sostenible i igualitària. “Resulta fonamental la implicació 
del 100% de la societat i que aprofitem l’enorme talent femení del 
nostre país”, va afegir.  

Calviño va assenyalar que hem avançat molt en termes d’igualtat de 
gènere des de l’arribada de la democràcia, però “encara queda un 
llarg camí per recórrer”. La igualtat de gènere, va explicar, és un 
dels quatre grans eixos del pla de recuperació del Govern espanyol, 
que inclou “una ambiciosa agenda de reformes i inversions”. La 
vicepresidenta va definir l’emprenedoria femenina com “un dels 
motors del nostre país”. 

Pilar Díaz, alcaldessa d’Esplugues i adjunta a la presidència de la 
Diputació de Barcelona, va recordar que “fa 10 anys que va començar 
una aventura que es diu Emprenem” i al llarg del temps s’ha anat 
especialitzant en temes relacionats amb la digitalització. Segons 
Díaz, Europa ens està marcant el camí cap a una transició verda, 
ecològica i digital i les dones volem ser part d’aquesta transformació 
digital. “Tenim dones a segon de batxillerat amb expedients 
extraordinaris. No és un problema de falta de talent, però elles 
escullen altres camps. Com pot ser que es perdi aquest talent femení 



 

 

en aquestes disciplines, com ara la tecnologia, que ens ha de portar 
a un món millor?”, va subratllar.  

L’alcaldessa va instar a accelerar els canvis. “La impaciència és una 
virtut” i va assenyalar la necessitat que les dones s’integrin en camps 
com la Intel·ligència Artificial: “Per poder dissenyar aquesta 
Intel·ligència Artificial tindrem només en compte la perspectiva 
masculina? Està sent així. La IA està sent dissenyada només per 
determinats mascles, d’una raça, classe social i àmbit determinat, 
però la diversitat ens enriqueix com a societat i com a espècie 
humana. Necessitem més dones que dissenyin algoritmes i entrenin 
la IA. Si no, no podran donar resposta als reptes i les necessitats que 
tenim com a societat. La IA ha d’estar al servei de tota la humanitat 
i, per això, ha d’incorporar la mirada masculina i la femenina”.  

Per la seva part, la diputada-presidenta de l’Àrea de 
Desenvolupament Econòmic, Turisme i Comerç de la Diputació de 
Barcelona, Eva Menor Cantador, va posar l’accent en la importància 
del “treball en xarxa” i va destacar la importància d’abordar l’alta 
taxa d’abandonament de les emprenedores. Menor va parlar de “les 
barreres internes” que limiten la confiança de les emprenedores per 
tirar endavant negocis exitosos, la conciliació i les traves 
burocràtiques a l’hora de demanar ajudes.  

 

Rosa Vallejo, de 82 anys, i el seu net, Christian Morales, van 
compartir la seva experiència com a influencers. El seu perfil, “Con 
Buen Humor”, ha acumulat 7,2 milions de followers a TikTok i 
200.000 a Instagram.  

 

Les expertes Karina Gibert i Oliveras, directora del centre 
d’Investigació Intelligent Data  Science&Artificial Intelligence (IDEA-
UPC); Aintzane Arbide Mendizázal, referència en tecnologia 3D, i 
Montse Guàrdia, CEO i cofundadora de Big Onion, companyia 
especialitzada en treball col·laboratiu per desenvolupar models 
d’economia digital amb ètica, i Presidenta del Consell Social de la 
UPC, van reflexionar sobre les dificultats d’atraure talent femení a 
les carreres tecnològiques i científiques, en el marc de la taula 
rodona “Trenquem la bretxa en les disciplines STEAM”,  



 

 

Karina Gibert va argumentar que les dones no escollim lliurement 
el nostre futur professional, ja que les nenes estan condicionades 
des de petites cap a la cultura de la cura i de les princeses. Aquest 
context advers es pot aprofitar per capgirar les decisions i atraure 
les dones cap a les disciplines STEAM. “Si les dones volen ser 
cuidadores, també ho poden ser des de la posició d’una informàtica 
que treballa en un hospital”, va explicar. “Si perquè les dones entrin 
en el món tecnològic li hem d’explicar que podran ser mestres, 
cuidadores o psicòlogues, però des d’una posició de tecnòlogues, 
aprofitem aquest missatge”, va afegir.  

Aintzane Arbide va matisar que sovint es dona més valor a les 
carreres de l’àmbit STEAM per sobre de les socials, un prejudici que 
també comporta desigualtat: “Quan diem que només hi ha un 3% de 
dones en una determinada carrera també significa que hi ha un 97% 
d’homes que no hi són a carreres socials”. Arbide va argumentar que 
“la igualtat significa que homes i dones podem escollir lliurement la 
professió que volem. Sobretot, no ha de semblar que les carreres 
científiques són més aspiracionals enfront de les socials, que són 
igual d’importants i en les quals els homes també haurien d’estar 
presents”. Arbide va afegir que estem en la 4a onada del feminisme, 
que es caracteritza per l’acció: “Les barreres de gènere haurien de 
desparèixer al segle XXI. Homes i dones han de ser conscients que 
hi ha un canvi”. Com a eines per aconseguir-ho, la tecnòloga va 
destacar la necessitat de crear plans d’igualtat i la importància del 
llenguatge inclusiu. “Hem de començar a parlar d’hostessos, per 
exemple”, diu.  

Montse Guardia, per la seva part, va sutbrallar la importància de 
potenciar la tecnoètica, en la línia de les directrius europees. “Hem 
de tenir molt en compte l’ètica, perquè hem de conduir dins de la 
boira per avançar”, va assenyalar. El treball en xarxa i les aliances 
són, segons Guardia, la base per passar a l’acció. “Actuar... Si volem 
fer alguna cosa, fem-la. De vegades els recursos no hi són a l’abast, 
però sempre hi ha algú al costat que pot ajudar-nos”, va concloure.  

 

 

 


